# **2004**年第二季度 Quarter Two, 2004

# 中国货币政策执行报告 CHINA MONETARY POLICY REPORT

中国人民银行货币政策分析小组

Monetary Policy Analysis Group of the People's Bank of China



中国金融出版社 China Financial Publishing House

# **2004**年第二季度 Quarter Two, 2004

# 中国货币政策执行报告 CHINA MONETARY POLICY REPORT

中国人民银行货币政策分析小组

Monetary Policy Analysis Group of the People's Bank of China

中国金融出版社 China Financial Publishing House 责任编辑:张 驰 责任印制: 裴 刚

#### 图书在版编目(CIP)数据

2004年第二季度中国货币政策执行报告/中国人民银行货币政策分析小组编. 一北京:中国金融出版社,2004.9 ISBN 7-5049-3509-3

I. 2 ... II. 中 ... III. 货币政策 - 工作报告 - 中国 - 2004 IV. F822.0

中国版本图书馆 CIP 数据核字(2004)第 098686 号

#### 出版 中国金融出版社 发行

地址 北京广安门外小红庙南里3号

发行部: 66024766

http://www.chinafph.com

邮编 100055

经销 新华书店

印刷 北京汇元统一印刷有限公司

尺寸 210毫米×285毫米

印张 12.5

字数 200千

版次 2004年9月第1版

印次 2004年9月第1次印刷

印数 1-2000

定价 98.00元

如出现印装错误本社负责调换

### 本书执笔人

总 纂: 易 纲 蔡浩仪

统稿:王煜 金玫 张蓓

执 笔:

第一部分: 纪志宏 黄晓龙 曾冬青

第二部分: 张翠微 张敬国 郑 红 盛 梅

罗延枫 彭立峰

第三部分: 张文红 霍颖励 赵 婷 孙 涛

第四部分: 陈立兴 周诚君 闫丽娟

第五部分: 刘 薇 杨 芳 纪 敏

附录整理:王 赞 郑志丹

提供材料的还有: 高材林 王振营 鹿亚新 周俊英

李 华 袁沁敔 牛少锋 杨俊虹

英文统稿:包明友

英文翻译:包明友 王丽洁 魏 莉 黄亭亭

陈巧娥 杨 芳 张利星 钱 泳

杨捷汉

#### **CONTRIBUTORS TO THIS REPORT**

#### **CHIEF EDITORS**

YI Gang CAI Haoyi

#### **EDITORS**

WANG Yu JIN Mei ZHANG Bei

#### **AUTHORS**

PART ONE: JI Zhihong HUANG Xiaolong ZENG Dongqing

PART TWO: ZHANG Cuiwei ZHANG Jingguo ZHENG Hong SHENG Mei

LUO Yanfeng PENG Lifeng

PART THREE: ZHANG Wenhong HUO Yingli ZHAO Ting SUN Tao

PART FOUR: CHEN Lixing ZHOU Chengjun YAN Lijuan

PART FIVE: LIU Wei YANG Fang JI Min

APPENDIX: WANG Zan ZHENG Zhidan

#### **OTHER CONTRIBUTORS:**

GAO Cailin WANG Zhenying LU Yaxin ZHOU Junying LI Hua YUAN Qinyu NIU Shaofeng YANG Junhong

#### **ENGLISH EDITION**

#### **EDITOR**

**BAO** Mingyou

#### **TRANSLATORS**

BAO Mingyou WANG Lijie WEI Li HUANG Tingting CHEN Qiaoe YANG Fang ZHANG Lixing QIAN Yong YANG jiehan

### 内 容 摘 要

2004年上半年,全球经济持续复苏,通货膨胀风险加大,部分国家中央银行货币政策重点转向防止通货膨胀。我国宏观调控各项措施逐步落实并见到成效,经济中的不稳定、不健康因素得到遏制,国民经济保持了较快增长,呈现出速度比较快、效益比较好、活力比较强的发展态势。上半年,国内生产总值同比增长9.7%。

6月末,广义货币 M2 余额 23.8 万亿元,同比增长 16.2%,增幅比上年同期低 4.6 个百分点。全部金融机构人民币贷款增加 1.43 万亿元,同比少增 3536 亿元,比 2002 年同期多增 6000 亿元。人民币各项存款增加 2.17 万亿元,同比少增 1784 亿元。基础货币余额为 5.13 万亿元,增长 19.2%,增幅比上年年末提高 2.4 个百分点。国家外汇储备为 4706 亿美元,比上年年末增加 674 亿美元;人民币汇率为 1 美元兑换 8.2766 元人民币,继续保持稳定。

人民银行认真贯彻落实党中央、国务院关于经济金融工作一系列方针政策,继续执行稳健的货币政策,主要运用经济手段加强总量调控,同时积极配合国家产业政策,加强信贷投向引导,促进信贷结构调整,保持国民经济健康发展。一是灵活开展公开市场操作,调控金融体系流动性;二是再次提高法定存款准备金率;三是建立再贷款浮息制度和差别存款准备金率制度;四是稳步推进利率市场化改革;五是加强"窗口指导",引导优化贷款结构;六是大力发展金融市场;七是支持金融企业财务重组,加快推进金融企业改革;八是促进国际收支平衡,保持人民币汇率在合理、均衡水平上的基本稳定。

2004年下半年,人民银行将根据党中央、国务院的部署,牢固树立和认真落实科学的发展观,进一步落实中央确定的各项宏观调控政策措施,实施稳健货币政策,并根据经济金融运行的变化适时加以完善。密切观察经济金融形势的发展变化,落实好已出台的货币政策措施,准确把握力度和节奏,认真做好货币信贷工作,合理控制货币信贷增长,优化信贷结构。引导商业银行正确判断市场风险,及时为有市场、有效益、有利于增加就业的企业提供正常流动资金支持,切实支持符合国家产业政策和市场准入条件的项目建设。坚持以间接手段为主适时适度调控,提高金融调控的科学性、前瞻性和有效性。推进经济结构调整、体制改革和增长方式转变,保持经济平稳、较快增长。一是灵活运用数量型工具,适度调节金融体系流动性。

二是稳步推进利率市场化,更大程度地发挥市场在资源配置中的基础作用。三是加强"窗口指导",优化信贷结构和产业结构。四是加快金融市场建设,提高货币政策传导效率。五是推进金融企业改革,促进金融业可持续发展。六是保持人民币汇率在合理、均衡水平上的基本稳定。

### **Executive Summary**

In the first half of 2004, with the recovery of the global economy, the pressure of inflation built up in major economies. Some central banks turned to take fighting inflation as the main monetary policy objective. An array of macro control measures have been gradually put in place in China, which started to bear fruits. The unstable and unhealthy factors in the economy have been contained, enabling the economy to carry on the momentum of rapid, efficient and vigorous growth. In the first half of 2004, China's GDP increased by 9.7percent over the same period of 2003. Broad money M2 grew by 16.2 percent to RMB23.8 trillion yuan at end-June, representing a deceleration of 4.6 percentage points from a year earlier. RMB loans by financial institutions increased by RMB1.43 trillion yuan, 353.6 billion yuan less than the first half of 2003 but 600 billion yuan more over the first half of 2003.

representing a deceleration of 4.6 percentage points from a year earlier. RMB loans by financial institutions increased by RMB1.43 trillion yuan, 353.6 billion yuan less than the first half of 2003 but 600 billion yuan more over the first half of 2002. RMB deposits grew by RMB2.17 trillion yuan, RMB178.4 billion yuan less than the same period of 2003. Balance of base money reached RMB5.13 trillion yuan, representing an increase of 19.2 percent year-on-year, 2.4 percentage points higher than that of 2003. Official foreign exchange reserves increased by USD67.4 billion to USD470.6 billion. RMB exchange rate remained stable, being at RMB8.2766 yuan per US dollar.

In 2004, the PBC maintained the sound monetary policy and primarily used economic measures to strengthen aggregate controls. Consistent with the national industrial policies, moral suasion was intensified to guide credit orientation, improve credit structure and ensure the healthy development of the national economy. First, flexible open market operations were conducted to adjust the market liquidity; Second, reserve requirement ratio was raised once again; Third, floating rates were applied to central bank lending and the system of differentiated reserve requirement ratio was adopted; Fourth, market-based interest rate reform progressed steadily; Fifth, moral suasion was intensified to guide credit structure optimization; Six; financial market developed steadily; Seventh, support was given to financial restructuring of the financial institutions to promote financial reform;

Eighth, efforts were made to maintain balanced BOPs and keep RMB exchange rate stable at an adaptive and equilibrium level.

The PBC will continue to carry out the central government's guideline and work plans by cultivating and sticking to the scientific approach to economic development. It will continue to conduct the sound monetary policy and improve policy measures according to the economic and financial development. Intensity and rhythm of the policy measures will be controlled to rein in growth of money and credit and improve credit structure. The PBC will also direct commercial banks to make sensible assessment of market risks and continue to provide normal working capital support for enterprises with marketable products, good efficiencies and concrete contributions to enlargement of employment, and for construction of projects conforming to the state industrial policies and market access requirements. Indirect instruments will be mainly used in the process of macro control so as to make the whole process more scientific, forward-looking and efficient. The PBC will further promote economic restructuring, institutional reform and the transformation of growth pattern so as to enhance the economy to develop in a sustainable, rapid, coordinated and healthy way. First, flexibly apply quantitative instruments to appropriately adjust liquidity in the financial system; Second, steadily promote market-based interest rate reform to ensure a more significant role of the market in resource allocation; Third, strengthen window guidance to commercial banks to improve credit and industrial structures; Fourth, speed up development of financial markets to improve efficiencies of monetary policy transmission; Fifth, promote reform of financial institutions to enhance sustainable development of the financial sector; Six, keep the renminbi exchange rate stable at an adaptive and equilibrium level.

# 中国货币政策执行报告 2004年第二季度

第一部分 货币信贷概况	0
一、货币供应量增幅继续回落	2
二、金融机构贷款增势明显减缓	2
三、储蓄存款增速减缓	3
四、基础货币增长较快	3
五、市场利率基本平稳	3
六、人民币汇率稳定	4
第二部分 货币政策操作	5
一、灵活开展公开市场操作,调控金融体系流动性	6
二、再次提高法定存款准备金率	6
三、实行再贷款浮息制度和差别存款准备金率制度	6
四、加强"窗口指导",引导优化贷款结构	Ŏ
五、稳步推进利率市场化改革	9
六、稳步发展金融市场	<b>O</b>
七、支持金融企业财务重组,加快推进金融企业改革	<b>O</b>
八、促进国际收支平衡,保持人民币汇率在合理、均衡水平上的基本稳定	È 🔞
第三部分 金融市场分析	12
一、货币市场运行平稳	15
二、债券市场调整后逐步企稳	16
三、票据市场业务在规范中稳步发展	<b>D</b>
四、股票市场融资金额大幅度增长	18
五、保险业继续保持良好发展势头	19
六、外汇市场交易量继续显著增加	20

# 中国货币政策执行报告 2004年第二季度

第四部分 宏观经济分析	22
一、全球经济持续复苏,通货膨胀风险加大 二、我国经济平稳较快增长,宏观调控已见成效 三、产业结构有所改善,"瓶颈"制约未根本缓解	23 25 29
第五部分 预测和展望	31
一、2004年国际经济、金融趋势预测 二、2004年下半年我国宏观经济展望和货币政策趋势	32 32
专栏 	
专栏1 宏观调控中的"区别对待" 专栏2 用合理的贷款自主定价为经济结构优化服务 专栏3 商业银行次级债券 专栏4 香港银行个人人民币业务情况 专栏5 存货与流动资金 专栏6 理性预期与宏观经济政策	8 19 12 29 25 32
图表	
图1 2002年以来存货同比变动趋势图 图2 居民消费价格同比指数	26 28

# 中国货币政策执行报告 2004年第二季度

表1 2004年1-6月大额美元存款与美元贷款平均利率表	4
表2 2004年上半年金融机构同业拆借资金融出、融入情况表	16
表3 2004年上半年国债和政策金融债券发行情况简表	17
表4 上半年国内非金融机构部门融资情况简表	19
表5 主要保险资金运用表	Œ
附录一 2004年上半年货币政策大事记	85
附录二 2004年上半年主要经济体中央银行货币政策	93
一、美国联邦储备委员会	93
二、欧洲中央银行	93
三、日本银行	93
四、英格兰银行	93
附录三 中国主要经济和金融指标	97
一、经济增长与经济发展水平	97
二、价格走势	103
(1)各种价格指数一览	103
(2)居民消费价格总指数	104
(3)分类指数	106
三、就业、失业与收入	108
四、国内需求	109
(1)按支出法计算的国内生产总值	109
(2)社会消费品零售额	<b>(I</b> )
(3)固定资产投资完成额	1
(4)房地产	115

# 中国货币政策执行报告 2004年第二季度

### CONTENTS

五、对外部门	118
(1)外貿	118
(2)外资	134
(3)国际收支	136
(4)外汇储备与汇率	137
(5)外债	137
六、财政收支与债务	139
七、货币、银行	144
(1)贷币供应量	144
(2)存贷款	146
(3)准备金和超额储备金率	<b>(5)</b>
(4)储备货币和基础货币	<b>151</b>
(5)利率	152
八、金融市场	157
(1)贷币市场	158
(2)债券市场	160
(3)股票市场	162
(4)票据市场	164
(5)外汇市场	166
九、中央银行公开市场业务	167

数据来源:中国人民银行统计司、国家统计局、商务部、海关总署、国家外汇管理局、世界银行、国际货币基 金组织、世界贸易组织、联合国贸易和发展会议等。

# 中国货币政策执行报告 2004年第二季度

### CONTENTS

附录四 世界主要国家经济和金融指标	170
一、经济增长率	170
二、消费价格指数	172
三、失业率	172
四、国际收支	173
五、利率	174
(1)中央银行目标利率	174
(2)短期利率	175
(3)长期利率	176
六、汇率	176
七、股票市场指数	<b>W</b>

数据来源:相关国家中央银行,国家统计机构、世界银行、国际货币基金组织等。

### CHINA MONETARY POLICY REPORT Q2, 2004

Part One : Monetary and Credit Performance	36
I. Growth of money supply continued to fall	37
II. Growth of loans by financial institutions slowed down markedly	37
III. Growth of deposits decreased	38
IV. Base money increased rapidly	39
V. Market interest rate remained broadly stable	<b>39</b>
VI. RMB exchange rate remained stable	40
Part Two: Monetary Policy Conduct	41
I. Flexible open market operations were conducted to adjust the market liquidity	42
II. Reserve requirement ratio was raised once again	42
III. Floating rates were applied to central bank lending and the system of	
differentiated reserve requirement ratio was adopted	43
IV. Moral suasion intensified to guide credit structure optimisation	44
V. Market-based interest rate reform progressed steadily	47
VI. Financial market developed steadily	49
VII. Support was given to financial restructuring of the financial institutions to promote financial reform	50
VIII. Efforts were made to maintain balanced BOPs and keep RMB exchange	
rate stable as adaptive and equilibrium level	52
Part Three: Financial Market Performance	53
I. Money market enjoyed stable performance	54
II. The securities market resumed stable performance after adjustment	55 57
III. Bills market enjoyed sound development	57

### CHINA MONETARY POLICY REPORT Q2, 2004

IV. Financing via stock markets grew substantially	58
V. Insurance market maintained its favorable growth momentum	
VI. Inter-bank foreign exchange transactions continued to grow	60 61
Part Four : Analysis of Macroeconomic Developments	65
I. The world economy continued its recovery and inflation risk built up	66
II. The Chinese economy achieved steady and rapid growth and macro	
controls produced effect	69
III. Industrial structure showed improvement while constraints of	
bottlenecks were not fundamentally eased	75
Part Five: Projections and Outlook	78
I. Projections of international economic and financial development	
in 2004	79
II. China's macro-economic outlook and monetary policy development	
in the second half of 2004	
Boxes	
Box 1 "Differentiated Treatment" in Macroeconomic Adjustment	45
Box 2 Discretionary Loan Pricing Helped Optimize Economic Structure	48
Box 3 Subordinated Bonds of Commercial Banks	51
Box 4 RMB Business Offered by Hong Kong Banks to Individual Customers	61
Box 5 Inventory and Working Capital	70
Box 6 Rational Expectations and Macroeconomic Policy	80

### CHINA MONETARY POLICY REPORT Q2, 2004

# **CONTENTS**

### Figures & Tables

Figure 1	Year-on-year Comparison of Inventory Monthly Movement Since 2002	7
Figure 2	2 Year-on-year Comparison of CPI	74
Table 1	Average Interest Rates of Large Amount Deposits and Loans	
	in US Dollar From January to June in 2004	40
Table 2	Fund Flow of Financial Institutions in Inter-bank Borrowing	
	market in the First Half of 2004	55
Table 3	Issuance of Treasury Bonds and Policy Financial Bonds	
	in the First Half of 2004	57
Table 4	Financing by Domestic Non-financial Sector	
	in the First Half of 2004	59
Table 5	Investment of Insurance Funds	61